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PC

 d
e sustitució

n48h
Servicio técnico
Venta y Reparación de 

Ordenadores, 
videoconsolas, y 

electrónica en general

Área 96 Computer 
 C/ Andreu vidal, 25 - Sant Adrià de Besòs 

Tel. 93 462 18 63 
info@area96computer.com - www.area96computer.com 

Horario: Lunes a Viernes de 10:00h a 14:00h  
y de 16:30h a 20:30h

Si la reparación dura más de 48horas, 
te prestamos un PC.

(Servicio válido para empresas y comercios)

Alexia, 
la Terremoto 

del Besòs

El Nadal que 
ens queda

Sant Adrià.- 
Ja han passat els 

caga tió, però a Sant 
Adrià encara ens queda 
molt de Nadal per en-
davant. Els més petits 
seran, com sempre, els 
protagonistes. 

El Saló Infantil i Ju-
venil Adrilàndia arriba a 
la seva vintena edició. 
I ho farà amb una nova 
sessió de jocs, tallers, 

espectacles i moltes sor-
preses per infants i joves 
de la ciutat. Estarà obert 
els dies 3 i 4 de gener, de 
10.30 a 14 h. i de 16.30 
a 20 h. 

 El darrer acte de la 
programació de Nadal 
serà la Cavalcada de Reis  
el 5 de gener. El recorre-
gut serà el següent: Via 
Trajana, pl. de Pius XII, 
av. de les Corts Catala-
nes, c. de l’Argentina, 

c. de Goya, c. de Doctor 
Fleming, c. de Frederica 
Montseny, c. de Sant 
Ramon de Penyafort, c. 
de Ponent, c. de Llevant, 
c. de Cristòfol de Moura, 
c. de Torrassa, av. de la 
Platja, av. d’Eduard Maris-
tany, av. de la Platja, av. 
de Catalunya, av. de Pi i 
Maragall, c. Major, c. de 
les Monges, c. de Rafael 
Casanovas, c. de Ricard i 
pl. de la Vila.Pàg. 4. 

AP

Sant Adrià.- 
La petita adrianencs 

Alexia Castillo va parti-
cipar al concurs televisiu 
“Pequeños Gigantes”. No 
va guanyar, va quedar se-
gona, però va enamorar al 
públic i al jurat per la seva 
vivacitat i alegria. Vol ser 
perruquera o cantant, i 
s’està pensant ser actriu. 
Amb només cinc anys té 
molt clar que el millor del 
programa va ser conèixer 
gent nova i el treball en 
equip. De fet, el guanya-
dor ha volgut compartir 
el premi amb ella i la seva 
família. Les càmares i la 
fama no l’incomoden, no 
en va la coneixen com la 
Terremoto del Besòs. 

Durant la seva par-
ticipació al programa va 
repetir una vegada i una 
altra que venia de Sant 
Adrià i que la seva ciutat 
ho té tot, platja, riu, parcs 
i inclús una font de colors. 
És feliç, i la seva felicitat 
és contagiosa. Pàg. 10. 

JP

¡Os deseamos Feliz Navidad y Próspero Año Nuevo!

Enero 2015

El Saló Infantil i Juvenil Adrilàndia torna els dies 3 i 4 de gener. 
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Altres categories de persones

Hi ha vegades que coneixes persones que et canvien la manera de mirar el món. En aquesta professió és molt difícil arribar a l’interior de les persones amb 
només una entrevista, però hi ha moments irrepetibles que es fiquen al cor i a la ment i que t’acompanyen durant tota la teva vida professional. És el que 
ens va passar amb la Isabel Rojas quan vam tenir la sort d’entrevistar-la pel seu pregó a la Festa Major 2013. Quan parles amb ella els teus problemes 
semblen acudits. La força vital i la lluita per aconseguir més investigació i més suport als malalts d’ELA fan de la Isabel una persona extraordinària. Una 
adrianenca que fa molt gran aquesta ciutat tan petita.

En aquest especial de Nadal hem tingut la sort de conéixer l’Alexia Castillo, una petita de només 4 anys que podria ser la imatge promocional de Sant Adrià, si el 
municipi fes una campanya publicitària. Alguns podrien pensar que és cruel fer sortir a la televisió una nena tan petita i sotmetra-la a un jurat, als nervis del directe i 
a la possible frustració de la derrota. En el cas de l’Alexia, la felicitat és sempre amb ella. La seva mare, l’Alba, ens deia que la seva filla és feliç faci el que faci. Ho 
podem corroborar.  L’estona que vam passar amb ella, un dia molt fred on alguns van poder començar a somiar gràcies als milions de la loteria i ella acabava de 
sortir de l’escola, va ser realment divertida. Li desitgem tota la sort del món en allò que vulgui ser a la vida, perruquera o cantant. El millor de tot és que els seus pares 
tenen molt clar que ara per ara només s’ha de preocupar per ser feliç i per formar-se, a l’escola i a l’academia de ball. Això és el més important.

Tot i ser de Badalona, també hem volgut incloure dues històries més de persones que ens han obert els ulls a realitats ben diferents a la nostra. Fa unes setmanes, ens 
van alertar per correu electrònic que una badalonina, Anna Pérez Català, estava participant a la conferència sobre canvi climàtic que l’ONU estava duent a terme a Lima. 
L’Anna, ambientòloga de la UAB, era l’única representant espanyola admesa al programa “Adopta un negociador”, un grup de 10 persones que segueixen les negocia-
cions de la conferència i aporten els seus coneixements per informar els seus països sobre els avanços en un tema tant important pel futur del planeta. La reflexió que 
ens va deixar va ser que falta que els que ens representen ho considerin una prioritat, igual que ara ho és l’economia. Ho veiem difícil, però cal que hi pensem.

L’altra història que hem incorporat a aquest especial de Nadal ha estat la del Teo Alarcón, un badaloní de 24 anys, llicenciat en Filosofia, que ho ha deixat tot per 
fer realitat el seu somni: viatjar fent autoestop per Amèrica, des de la Patogónia fins Alaska, i arribar a l’autobús on el jove nord-americà Chris McCandless va morir. 
McCandless, que va viure quatre mesos en solitari a la tundra d’Alaska i que va fer servir l’àlies d’Alexander Supertramp, va morir pressumptament d’inanició i es 
va fer famós gràcies al llibre “Into the wild”, que es va fer pel•lícula el 2007. Precisament l’autobús abandonat on va viure uns dies i on se’l va trobar sense vida, al 
Parc Nacional Denali, és el punt final del viatge de Teo, que actualment es troba al centre de Perú. Tota la seva experiència es pot ser al blog www.persiguiendoa-
supertramp.com. Els hi recomanem. 

I ja que estem, volem felicitar el Nadal a tothom, siguin espanyols/es de nacionalitat, catalans/es de cor o adrianencs/ques nouvinguts/des. Tothom és benvingut en aquesta 
terra que no és de ningú. 

Editorial

Opinió

Jaume Vallès

La qüestió social

Amb poc més d’una setmana, els nostres prohoms de la política han introduit la 
paraula “social”, dos o més vegades en els seus comunicats i discursos. Social, 
com a adjectiu qualificatiu es el “Relatiu a la societat humana, la relació entre 
els individus pertanyents a les diferents classes de la societat”, segons diu el 
Diccionari de l’Institut d’Estudis Catalans.

Oriol Junqueras va omplir d’objectius socials la primera part del seu últim discurs-
conferència; el Diputat Carles Campuzano va titular el contingut del seu article “La qüestió 
social”; el nou Ministre de Samitat, Alfonso Alonso, va finalitzar el seu discurs d’investidura 
qualificant-lo de “social”. El President Mas, en la seva última entrevista va posar èmfasi en 
que, tot allò social anava junt en tot el projecte soberanista.

Tendència positiva, sens dubte, però no del tot innocent, ja que no crec que sigui ni casualitat 
ni coincidència. Penso que els “spin doctors”, els informats consellers personals del polítics 
significats, s’han donat compte que les enquestes premien als col·lectius que qualifiquen 
de socials els seus programes, per regressius que siguin.

Acavo consultant el “Casares” de la Real Academia Española: la mateixa definició que el 
Diccionari de I.E.C. : “la relació entre individus de diferents classes de la societat”, o sigui 
que social és sinònim de comunitari, colectiu, benèfic… doncs perquè no pensar, segona 
possibilitat, que la política del país dóna senyals d’orientar-se finalment vers la convivència 
i el civisme? Ah, l’esperança és l’últim que es perd.

En la Villa y Corte, allí donde hubo un oso y queda algún madroño. Allí donde 
aún hay alguna verbena con chulapos y chulapas, y mantones de Manila, y 
se baila algún chotis. Allí, digo, hay una puerta a la que cantó Ana Belén. Sí, 
allí está, allí está, ahí está la Puerta de Alcalá, una Puerta por la que entran 
vientos y salen huracanes. Ahí está, ahí está...

La pena, penita pena es que la invade el merengue. El merengue apetecido por muchos, y 
que incordia a los más. A la sombra del merengue medran multitud y de entre esta multitud 
ha surgido un imberbe espabilado que a más de algún VIP y de otros tantos “UPS” se las 
ha dado con queso. 

El “tal” -como pequeño saltamontes urbano- se ha dejado querer -públicamente- por “damas” 
y caballeros. Y corren ríos de lágrimas que desembocan en el Manzanares.

El pequeño e imberbe “saltamontes” da y estará dando durante mucho, tiempo, caldo de 
cultivo a los multimedias capitalinos. Que por lo general, lo degeneran todo.

Ahí está, ahí está, ahí está la Puerta de Alcalá, una puerta que jamás se cierra.

Y pasa lo que pasa, que el que entra va en busca y captura de prebendas a toda costa. 
Y a lo que queda fuera de la puerta, allí se las compongan. Y así los “castores” -roedores 
ellos- chinchan a todo el país.

No sé si este cuento ha venido a cuenta. Pero así es como os lo he contado.

Un cuento navideño más. Ni más, ni menos.  

Joan Rectoret i Closa

Hablando en serio
Ahí está...
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El Casc Antic adrianenc 
s’il·lumina per Nadal

Adrilàndia arriba a la 
seva vintena edició

Redacció

Badalona.-
El Saló infantil i juve-

nil Adrilàndia arriba a la 
seva vintena edició. I ho 
farà amb una nova sessió 
de jocs, tallers, especta-
cles i moltes sorpreses 

per infants i joves de la 
ciutat. 

Els espais de nou se-
ran la Rambleta, el Polies-
portiu Ricart i el Centre 
de producció cultural i 
juvenil Polidor. 

El Saló estarà obert 
els dies 3 i 4 de gener de 

10.30 a 14 h i de 16.30 
a 20 h. 

Amb tallers i jocs a la Rambleta, el Poliesportiu Ricart i el Polidor.

JP

Redacció

Badalona.-
La Comissió de Fes-

tes del Casc Antic va 
organitzar el passat 13 
de desembre una activitat 
ben especial. Sota el títol 

“Llums... Nadal 2014”, 
van il·luminar l’església 
amb llums i les actua-
cions del Coro Rociero 
Virgen de la Rocina, la 
Coral Sant Roc, la Coral 
de l’Escola de Músics del 
Raval, la Coral Guapa, 

Bada-Bolit, els Diables i 
Diablesses de Sant Adrià 
i la poetessa adrianenca 
Carme Violant.

El públic va respon-
dre omplint la plaça de 
l’Església i gaudint d’un 
Nadal per anticipat. 

Redacció

Badalona.-
L’agenda de Nadal 

arribarà a la seva fi el 
dia 5 de gener amb la 
benvinguda que els in-
fants de Sant Adrià de 
Besòs podran fer a Ses 
Majestats els Reis Mags 

d’Orient al llarg de la 
cavalcada. 

El recorregut serà el 
següent: Via Trajana, pl. 
de Pius XII, av. de les 
Corts Catalanes, c. de 
l’Argentina, c. de Goya, 
c. de Doctor Fleming, c. 
de Frederica Montseny, 
c. de Sant Ramon de Pen-

yafort, c. de Ponent, c. de 
Llevant, c. de Cristòfol de 
Moura, c. de Torrassa, av. 
de la Platja, av. d’Eduard 
Maristany, av. de la Platja, 
av. de Catalunya, av. de Pi 
i Maragall, c. Major, c. de 
les Monges, c. de Rafael 
Casanovas, c. de Ricard i 
pl. de la Vila.

Arriben els Reis

JP

JOAN GARCÍA

2015 
Any Internacional de la Llum 

i tecnologies basades en la llum 

Més informació:
unescosantadria.wordpress.com

BON NADAL I 
FELIÇ ANY NOU 

Any Internacional dels Sòls 
Educar per preservar el sòl 
i conservar la vida a la Terra 

JOAN GARCÍA



5Nadal 2014 -Nadal

El tradicional Festival de Fanals Xinesos 
obre les portes al Parc del Fòrum

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 18 de des-

embre es va inaugurar al 
Parc del Fòrum, coincidint 
amb l’inici del periode 
de Nadal, el Festival de 
Fanals Xinesos, una es-
pectacular mostra de més 
de 500 figures gegants 
de seda, il·luminades per 
dins com un fanal, que 
representen símbols i 
motius típics de la cultura 
mil·lenària xinesa.

El Festival de Fanals 
Xinesos és un itinerari 
fantàstic, de 9.000 me-
tres quadrats de llums i 
colors, que es visita a la 
nit (de dimarts a diumen-
ge) i al qual poden assistir 

turistes i ciutadans locals 
de totes les edats. Els 
fanals són grans estruc-
tures metàl·liques i de 
bombetes LED d’estalvi 
d’energia, cobertes amb 
seda xinesa natural multi-
color a l’exterior. Mesuren 
entre 1 i 6 metres d’alt, 
per 1 i 25 metres de 
llarg, i pesen entre 5 kg 
i 1 tona.

A partir del 26 de 
desembre, de dijous a dis-
sabte, el Festival inclourà 
un taller artesanal de fa-
nals, amb el qual el públic 
podrà aprendre de la mà 
de dos artistes xinesos 
el mètode tradicional de 
creació de fanals. 

El Festival, que és iti-
nerant, ha obert les seves 

portes avui i romandrà 
obert al públic de 6 de la 
tarda a 12 de la nit, de 
dimarts a diumenge, fins 
mitjan de març. Anterior-
ment, s’ha organitzat als 
Estats Units, a Los Ange-
les, Dallas i Seattle, i al 
Regne Unit, a Blackpool.

Les entrades es po-
den adquirir a les taquilles 
del Parc del Fòrum o bé 
a través del web www.
festivaldefaroleschinos.
com i tenen un preu que 
oscil·la entre els 8 i els 
18 euros.

Es tracta d’una espectacular mostra de més de 500 figures gegants de seda, amb llum per dins, que representen elements folklòrics.

BERTA BACHS USART
El Festival de Fanals Xinesos rendeix homenatge a l’art local amb un espai dedicat a Antoni Gaudí, Joan 
Miró i Pablo Picasso, a través d’una trentena de fanals.
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La reurbanització del carrer Goya: 
qüestió de barri

La comissió de seguiment d’obres reclama que es faci igual que Dr. Fleming i Berenguer.

Montse Sáez

Sant Adrià.-
El passat mes de se-

tembre es van iniciar les 
obres al carrer Goya, la 
que suposa la tercera i 
última fase del projecte 
d’ordenació dels espais 
públics del barri Besòs. 
Les dues primeres fases 
es van dur a terme als 
carrers Dr. Fleming i Be-
renguer, però les obres 
al carrer Goya es van en-
darrerir per un problema 
veïnal. Alguns dels veïns, 
entre ells els propietaris 
d’un bar ubicat al carrer 
Goya, volien conservar els 
arbrers que en el projecte 
original s’havien de treure. 
Van recollir signatures per 
demanar la seva conser-
vació i l’ajuntament va 
organitzar una consulta 
per preguntar els veïns 
si volien que el carrer es 
reurbanitzés igual que 
els altres dos carrers o 
bé es conservessin els 
arbres. Va guanyar la 
primera opció. Per crear 
un diàleg fluït entre el 
veïnat i el consistori, es 
va crear una comissió de 
seguiment d’obres que 
es reuneix periòdicament 
amb l’administració local. 
També presenta conclu-
sions davant el Consell 
de Barri del Besòs.

El 9 de desembre, la 
comissió de seguiment 
d’obres es va reunir a 
la seu de l’Associació 
de Veïns amb la regido-
ra d’Urbanisme, Ruth 
Soto, la primera tinenta 
d’alcalde i regidora de 
Participació Ciutadana, 
Isabel Marcuello, el regi-
dor del barri del Besòs, 
José Luis Martínez Car-
doso, i l’arquitecta de 
l’Ajuntament, Núria Gar-
cía. La reunió no va ser 
com les altres. Una cin-
quantena de veïns i veïnes 
van desafiar el fort vent i 
el fred i es van esperar a 
les portes de l’associació 
per deixar clar als repre-
sentants municipals que 
no passarien ni una més. 
I es que, segons ells, les 
obres no s’estan fent com 

s’haurien de fer. És a dir: 
igual que els carrers de 
Dr. Fleming i Berenguer.

Primer se’n van ado-
nar que una de les vore-
res, la que dóna al carrer 
d’Argentina, era 40 cen-
tímetres més estreta dels 
3 metres que fan totes les 
altres voreres. Com que 
ja estava acabada, i no 
és una vorera amb molt 
de trànsit peatonal, es va 
consensuar que es que-

daria així. Després van 
detectar que l’altre vorera 
era 40 centímetres més 
ample. Es va comunicar al 
consistori i es va decidir 
que es reduiria.

La tercera errada van 
ser els parterres. Primer, 
són més estrets que els 
dels altres dos carrers, 
precisament 40 centíme-
tres. Segon, en el projecte 
que es va votar en la con-
sulta i que va ser escollit 
apareixien cinc parterres. 
Als altres dos carrers hi 
ha sis, però en el carrer 
Goya hi ha un pas de 
vianants que s’ha hagut 
de canviar de lloc per 
raons de seguretat i que 
impideix la col·locació 
dels sis parterres. “Però 
en el projecte que es va 
votar apareixien cinc i 
només s’han col·locat 

quatre”, comenten des de 
la comissió de seguiment. 
“S’ha creat una placeta 
que no sabem a qui bene-
ficia. A més, han instal·lat 
uns fanals molts potents 
a tocar de les cases”. La 
placeta que es crearà està 
just al costat del bar que 
va recollir signatures per-
què es conservessin els 
arbrers. “Volem creure el 
que ens diu l’ajuntament, 
que no hi ha hagut cap 

mala intenció ni per la 
seva part ni per l’Àrea 
Metropolitana. Ens do-
nem per satisfets si rec-
tifiquen, com estan fent 
fins ara, perquè s’ha de 
complir el que el barri va 
votar”, comenten.

Per l’arquitecta muni-
cipal, Núria García, el pro-
blema ve de la frase “tots 
els carrers iguals” que es 
va fer servir a la consulta. 
“Aquesta frase, des del 
punt de vista urbanístic, 
és molt desafortunada, 
perquè aquest carrer no 
és igual que Dr. Fleming 
i Berenguer, té unes ca-
racterístiques distintes. 
Aquest carrer recircula, 
té dues direccions, és el 
final del barri i l’única que 
té la possibilitat de tenir 
una placeta com aques-
ta”. A més, explica que 

la consulta es va fer amb 
un projecte que no esta-
va del tot tancat, i que 
l’arquitecte que va dur 
a terme aquesta darrera 
fase no va ser el mateix 
que les dues primeres i 
no va considerar que fos 
tan primordial que fossin 
totes tres iguals. Sí que 
reconeix que l’errada en 
l’amplada dels parterreres 
es va produir quan es van 
agafar les mesures dels 

parterres de l’opció B de 
la consulta, la que preveia 
conservar els arbrers i 
que no van escollir la 
majoria de veïns. “Aquí 
no hem arribat a la per-
fecció, però no penses 
que sigui tan greu. Crec 
que la comissió d’obres 
té molta pressió veïnal, 
i per això reclamen tots 
aquests canvis”. 

Tant l’arquitecta mu-
nicipal com la regidora 
d’Urbanisme, Ruth Soto, 
defensen la seva feina i 
com s’està duent a ter-
me l’obra. “El tema dels 
quatre parterres els ho 
vaig explicar el setembre, 
hem fet els canvis que 
ens han demanat, com 
moure els contenidors de 
lloc o arreglar una part de 
la plaça 25 d’octubre que 
no formava part de l’obra. 

Doncs també ho farem, 
però això sembla que no 
ho valoren”, explica Núria 
García. “Sembla que des 
d’Urbanisme s’està fent 
tot malament, i no és ve-
ritat. Aquí no hi ha hagut 
cap engany ni hi ha cap in-
terés ocult”, afirma Soto. 
“El que volem és reorganit-
zar el barri i conciliar el pas 
del veïns amb l’activitat del 
bar en qüestió. Aquesta 
placeta és de tot el barri, 

no del bar”.
Després de que la co-

missió demanés aquests 
canvis, es va iniciar un 
periode d’estudi per veure 
si era possible ampliar els 
parterres i col·locar un 
més. L’arquitecte muni-
cipal advertia que no era 
fàcil ampliar els parterres. 
“Cada un està associat a 
una llum i a un embornal. 
També s’hauria de moure 
un prisma de telecomu-
nicacions ja executat per 
poder posar el nou parte-
rre”. També destacava que 
“el tema de la llum no és 
un caprici, és un fanal per 
il·luminar espais grans”.   

El 15 de desembre es 
van tornar a reunir Isabel 
Marcuello i Ruth Soto 
amb la comissió de segui-
ment d’obres per explicar 
que es podien ampliar 

els parterres i col·locar 
l’altre que faltava. “Els 
vam presentar els plà-
nols on estaven tots els 
canvis”, afirma Soto. El 
fanal també es mourà de 
lloc, però no s’eliminarà 
“perquè enfoca la curva 
per on giren els cotxes 
i per seguretat l’hem de 
posar, però la col·locarem 
a tocar de la carretera”. 

El que no es va ac-
ceptar és una altra de les 
peticions del veïnat, que 
volien un aparcament per 
cotxes. “Finalment es farà 
de bicis i de motos, però 
no de cotxes”, adverteix 
la regidora d’urbanisme. 
Després d’un dia de re-
flexió es van acceptar 
els canvis, que es van 
presentar dos dies més 
tard al Consell de barri. 
Tots els presents es van 
mostrar satisfets amb els 
canvis perquè això impli-
ca que el carrer Goya es 
reurbanitzarà com els al-
tres dos carrers del barri. 
A més, els plànols estan 
a l’Associació de Veïns i 
són moltes les persones 
que s’apropen a la seu 
per comprovar que tot el 
que es va demanar s’ha 
aconseguit. Des de la 
comissió de seguiment 
s’adverteix que el barri 
està unit i molt pendent 
de les obres. “Pel bé de 
tot el barri”, asseguren. 

El problema és que 
tots aquests canvis 
s’hauran de finançar 
de la rebaixa que va fer 
l’empresa que va guan-
yar el concurs públic i 
que està executant les 
obres, uns diners que el 
consistori adrianenc po-
dia fer servir per fer més 
obres a la ciutat. “A més, 
no pots fer molt canvis 
perquè una altra empresa 
que s’hagués presentat al 
concurs podria impugnar-
lo”, explica Ruth Soto. 
Tot això ha comportat un 
retard en les obres, que 
haurien pogut acabar-se 
a finals d’aquest 2014 o 
principis del 2015 i que 
finalment està previst que 
finalitzin a finals del mes 
de gener.     

MS
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El Consorci del Besòs organitza un concurs 
per millorar el pas sota les vies del tren

Redacció

Sant Adrià.-
“L’objecte del con-

curs ”Passatge Besòs” 
és aportar una proposta 
que millori el pas sote-
rrat existent sota la via 
del tren que comunica 
l’Avinguda de la Platja 
amb el mar, amb el tra-
mvia i amb l’àmbit de 
l’antiga central tèrmica 
del Besòs, a Sant Adrià 
de Besòs”. Així s’informa 
en la pàgina web del pro-
jecte d’un concurs poc 
publicitat que es troba 
actualment en la fase de 
recepció de les primeres 
propostes i que suposarà 
la rehabilitació d’un espai 
degradat des de fa molt 
de temps. 

“Passatge Besòs” és 

un concurs internacional 
dirigit a arquitectes, ur-
banistes i tècnics amb 
experiència en la plani-

ficació de la ciutat, or-
ganitzat pel Consorci del 
Besòs, en col·laboració 
amb l’Institut pour la Vi-

lle en Mouvement (IVM, 
París). Experiències simi-
lars s’han dut o s’estant 
duent a terme a ciutats 

com París, Valparaíso, To-
ronto o Shabghai, on una 
xarxa d’experts treballen 
junts desenvolupar re-
cerca científica, cultural, 
artística i posar en marxa 
concursos d’arquitectura, 
disseny, curts cinemato-
gràfics, etc. 

En el cas de Sant 
Adrià, es vol millorar la 
connectivitat, la cen-
tralitat, la llegibilitat, 
l’accessibilitat, la infor-
mació, la comunicació, 
el control, la cooperació 
urbana i la seguretat del 
passatge sota les vies del 
tren. Tot amb un cost que 
no pot ser superior als 
500.000 euros. 

El concurs es divi-
deix en dues fases. En la 
primera, no anònima, se 
seleccionaran cinc equips 

en funció de la seva ex-
periència i solvència en 
projectes similars. En 
la segona fase, els cinc 
equips seleccionats pre-
sentaran anònimament 
les seves propostes. Fins 
el 19 de gener de 2015 
es recolliran propostes 
en la primera fase, i el 28 
del mateix mes es faran 
públics els cinc equips 
escollits. El 22 d’abril 
es tancarà el límit per 
presentar les propostes 
en la segona fase i el 30 
d’abril es faran públics el 
guanyador del concurs. 

MS

Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA

w w w . s a n t a d r i a c o n s u l t i n g . c o m

Bones Festes 
i Any Nou 2015
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Local Social: Ateneu Adrianenc
C. Andreu Vidal, 7. Sant Adrià de Besós (08930)

 
La Penya Espanyolista felicita 

a tots els adrianencs 
i en especial als seus socis.

BONES FESTES

Actualitat

PLAÇA MACIÀ, 6-9 - SANT ADRIÀ DE BESÒS - 08930
TEL. 93 462 62 07 

    BOCADILLERIA       CERVECERIA
      CREPPERIA          PIZZERIA

Bon Nadal i 

Feliç Any Nou!!

L’Ajuntament de Sant 
Adrià de Besòs impulsa 
la creació del Consell 
Local del Front Litoral
Es constitueix la Comissió Política d’aquest organisme de seguiment 

de la futura transformació del sector de les Tres Xemeneies. 

15.800 euros d’estalvi 
pel consistori en les 
despeses del tramvia

Redacció

Sant Adrià.-
L ’ A j u n t a m e n t  i 

l’Autoritat del Transport 
Metropolità (ATM) han 
signat un conveni que 
regula les obligacions de 
les dues administracions 
pel que fa a la prestació 
del servei de transport 
tramviaire (circulació, 
vies públiques afectades, 

seguretat dels vianants, 
regulació del trànsit i 
altres aspectes).

Una de les novetats 
del document és que 
l’ATM assumirà les des-
peses de consum d’aigua 
de  reg ,  de  consum 
d’electricitat i de man-
teniment de l’enllumenat 
públic implantat en la 
plataforma del tramvia. 
Fins ara no hi havia cap 

conveni que establís les 
obligacions de les dues 
administracions i el cost 
l’assumia l’Ajuntament.

Aquest acord supo-
sarà un estalvi d’uns 
15.800 € (cost mitjà 
anual) per a les arques 
municipals (10.500 € de 
despeses d’aigua, 4.000 
€ de consum d’electricitat 
i 1.300 € de manteniment 
d’enllumenat públic).

Redacció

Sant Adrià.-
El 22 de desembre s’ha 

constituït la Comissió Po-
lítica del Consell Local del 
Front Litoral, presidida per 
l’alcalde de la ciutat, Joan 
Callau. Aquest organisme 
impulsat per l’Ajuntament 
de Sant Adrià té com a 
objectiu fer el seguiment 
de la futura transformació 
del front marítim que va 
des del marge esquerre del 
riu Besòs fins a Badalona, 
l’últim tram del litoral nord 
metropolità que resta per 
recuperar. 

A més de la Comissió 
Política, el Consell Local 
del Front Litoral tindrà tam-
bé una Comissió d’Entitats 
i Ciutadans que estarà 
formada per associacions 
representatives de tots 
els àmbits socials, ciuta-
dans i ciutadanes escollits 
aleatòriament del padró 
municipal, representants 
dels Consells Territorials, 
de les Associacions de 
Veïns de tots els barris, 
persones d’especial relle-
vància pels seus coneixe-
ments i els partits polítics 
de la ciutat, encara que 

no tinguin representació a 
l’Ajuntament.

El cessament l’any 
2011 de l’activitat de la 
central tèrmica propie-
tat d’Endesa possibilita 
l’ordenació d’aquesta fran-
ja de front litoral; això vol 
dir recuperar la platja i do-
nar continuïtat a la trama 
urbana connectant, amb la 
construcció d’ un passeig 

marítim, aquesta part del 
territori adrianenc amb el 
parc del Litoral, els 9 km 
de parc fluvial del Besòs i 
els municipis de l’entorn.

Gràcies a un conveni amb l’Autoritat del Transport Metropolità (ATM).

Premi Ateneus per les 
Cartografies Sensibles

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 15 de des-

embre, desdelamina.net 
va recollir el Premi Ate-
neus pel Foment de la 
Participació dins de la 
categoria oberta a les en-
titats, per la seva iniciati-
va Cartografies Sensibles 
que pretenia convidar els 
ciutadans de La Mina a 
fer una passejada pels 
carrers del barri i conéixer 
les històries humanes 
que hi ha a cada racó. 
La proposta de les Car-
togarfies Sensibles va 

ser guardonada dins la 
categoria oberta a totes 
les entitats socioculturals 
valorant la seva qualitat, 
la implicació i l’arrelament 
al territori.

La iniciativa de des-
delamina.net és una pro-
posta que ens serveix 
per conèixer, reconèixer 
i aprendre plegats sobre 
el nostre barri, la seva 
realitat, la seva historia 
i els seus futurs i així, 
entre tots, poder fer un 
mapa col·lectiu, sensible 
i creatiu que ens perme-
tés identificar i compartir 
aquells racons i moments 

que han tingut una es-
pecial significació per a 
cadascun de nosaltres.

Com afirmem des de 
l’associació “el premi és 
un reconeixement a la 
tasca de l’entitat però 
sobretot al dia a dia del 
barri i la seva gent, les 
seves entitats i serveis 
que treballan per un barri 
millor per tothom”.



Avinguda Catalunya, 74 
(zona peatonal) 
08930. Sant Adrià
Tel. 93 381 00 95
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Desitja a tot Sant Adrià
Bones Festes!

Actualitat

L’ Escola de Música, sense subvenció de 
la Generalitat des de fa dos cursos

Redacció

Badalona.-
L’equip de govern 

ha enviat una circular 
informativa als ciutadans 
i ciutadanes per explicar-
los la situació de l’Escola 
Municipal de Música Be-
net Baïls. Aquest centre 
educatiu és reconegut 
des de l’any 2007 per la 
Generalitat de Catalunya 
com a escola oficial per a 
l’ensenyament musical i 
es gestiona mitjançant un 
concert econòmic en vir-
tut del qual Ajuntament, 
Generalitat i famílies (a 
través de les quotes) pa-
guen, cadascun, un terç 
del cost del servei.

En la carta s’explica 

com des del curs 2010 
la Generalitat ha anat 
reduint progressivament 
la seva aportació per 
alumne: de 600 €/alumne 
l’any 2010 ha passat a 
no aportar res els darrers 
dos cursos.

Per  ta l  de poder 
manten i r  e l  se rve i , 
l’Ajuntament ha assu-
mit directament el deute 
de la Generalitat amb 
l’objectiu de no afec-
tar l’economia de les 
famílies. L’actuació de 
l’Ajuntament ha permès 
que les quotes de l’Escola 
no s’incrementin des del 
curs 2006-2007.

D’altra banda, en la 
comunicació adreçada 
als veïns, l’equip de go-

vern referma el seu com-
promís per tal de seguir 
apostant per un ensen-
yament de qualitat en el 
municipi. Tanmateix ma-
nifesta la seva voluntat 
de continuar fent l’esforç 
econòmic necessari per 
mantenir l’Escola de Mú-
sica Benet Baïls mentre 
les arques municipals ho 
permetin.

L’equip de govern ha iniciat una campanya per informar els ciutadans de l’incompliment del concert econòmic per part del Govern.

Més informació:

Des del 2010 l’aportació econòmica de la Generalitat s’ha anat reduint progressivament i fa dos cursos 
que l’Ajuntament no rep cap aportació de l’administració autonòmica MS
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Us desitgem Bon Nadal en companyia de la família humana i 
animal!

La Terremoto del Besòs

Montse Sáez

Sant Adrià.-
“A Sant Adrià tenim 

de tot. Tenim platja, el 
riu, la font de colors, 
parcs. Tenim de tot”. 
L’Alexia Castillo acaba 
de fer cinc anys, i ja és 
tota una estrella. Ja ho 
era abans de participar al 
concurs televisiu “Peque-
ños gigantes”, almenys 
a nivell local, perquè la 
coneixien pel carrer per 
la seva manera de ser 
alegre i les ganes que té 
de conèixer gent. Ara ho 
és a tota Espanya, on la 
coneixen com la Terremo-
to del Besòs. 

No va guanyar el 
concurs de talents pels 
més petits, va quedar la 
segona, però va robar 
el cor de presentadors 
i espectadors gràcies a 

les seves imitacions de 
Marilyn Monroe o Celia 
Cruz. I a la seva vivacitat 
i alegria, que es contagia 
només que portis cinc 
minuts amb ella.

L’Alexia estudia al 
Sant Gabriel i balla al 
gimnàs Quality Dance 
Studio. La seva família 
és adrianenca de tota la 
vida i ella se sent molt or-
gullosa de la seva ciutat. 
“En cada programa deia 
que era de Sant Adrià”, 
explica la seva mare Alba. 
Va situar la ciutat en el 
mapa d’una manera tan 
divertida que sempre li 
preguntavan d’on era. 

Tot i que en aques-
ta mena de concursos 
sempre es corre el risc 
de ficar els infants en 
un núvol de fama irreal, 
tant l’Alexia com els seus 
pares ho tenen molt clar. 

“Ara el que ha de fer 
és passar-s’ho bé, però 
sobretot formar-se, en 
els estudis i en el ball”, 
comenta la seva mare. 
Per ara no pensa portar-
la a cap altre programa. 
“Pequeños Gigantes ho 
va fer a l’estiu, per diver-
sió. El que sí valoro molt 
de l’experiència és que es 
potenciava el treball en 
equip”, afirma l’Alba.

Després del seu pas 
pel programa, l’Alexia 
començarà a fer teatre. 
“Però si em treuen alguna 
cosa de l’academia, per-
què ja faig moltes coses”. 
El jurat del concurs li va 
dir que tenia una cara 
“tragicòmica”, tot i que 
ella no ho entén gaire.

El que sí que conprèn 
és que el millor de tot 
són els amics que ha fet 
gràcies al seu pas per 

la televisió. De fet, un 
dels guanyadors, Pablo, 
ha volgut compartir el 
premi amb ella i el cap 
de setmana després de 
Nadal se’l passaran a Port 
Aventura amb les seves 
famílies.

El futur, amb cinc 
anys, es veu molt lluny. 
L’Alexia vol ser perruque-
ra i cantant, potser sortir 
a la televisió, i s’està pen-
sant ser o no actriu.     

Als Reis Mags li de-
mana nines i joguines 
per ella i pels qui menys 
tenen. Quan li pregunto a 
l’Alexia què és per ella la 
felicitat, respon “tot”. La 
saviesa dels cinc anys.  

AP

Actualitat

La petita adrianenca Alexia Castillo va portar el nom de la ciutat en tots els programes de “Pequeños Gigantes” en que va participar.

¡Os deseamos 

Felices Fiestas!
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Bon 
Nadal!

Us desitja un Bon Nadal!

Maragall, 18 - 08930 Sant Adrià de Besòs 
Tel. 93 462 18 56
Fax: 93 42 62 10

«Falta que els que ens representen considerin el canvi 
climàtic una prioritat»

Entrevista a Anna Pérez Català, ambientòloga badalonina present a la conferència de canvi climàtic de l’ONU a Lima 

Montse Sáez 

Badalona.-
Durant els darrers dies 

de novembre i primers de 
desembre es va dur a 
terme a la capital peruana 
la COP 20, la conferèn-
cia de canvi climàtic de 
l’ONU. L’Anna Pérez Ca-
talà, badalonina de tota la 
vida, hi va participar dins 
del programa “Adopta 
un negociador”, un grup 
de deu joves d’arreu del 
món que segueixen els 
debats i el acords presos 
entorn aquest important 
tema. L’Anna ens parla 
de la necessitat de seguir 
treballant en la conscien-
ciació de la població i 
en aconseguir un canvi 
en l’economia mundial 
perquè tornés a mirar pel 
benestar comú de tota la 
humanitat. 

Pregunta. Ens pots 
fer cinc cèntims de qui és 
l’Anna Pérez Català?

Resposta. Sóc bada-
lonina del centre de tota 
la vida, ambientòloga de 
la Universitat Autònoma 
de Barcelona i amb un 
Màster en Canvi Climàtic 
i Desenvolupament per la 
Universitat d’East Anglia, 
a Norwich, Anglaterra. 
Tinc 24 anys, m’agrada 
anar en bici, discutir so-
bre temes ambientals i 
involucrar-me en els mo-
viments socials, sobretot 
a nivell local.

P. Com arribes a la 
COP 20 de Lima?

R. Sóc a Lima amb 
un programa anomenat 
Adopta un Negociador 
(Adopt a Negotiator) que 
duu a terme una coali-
ció d’ONGs anomenada 
Tck Tck Tck - Global Call 
for Climate Action. Feia 
temps que els seguia a les 
xarxes socials, i per ca-
sualitat vaig veure la con-
vocatòria d’aquest any. 
Per entrar en el concurs, 
havies de primer omplir 
un qüestionari, i després 
et demanàven que sapi-
guéssis comunicar temes 
de canvi climàtic al teu 
país. Així doncs, vaig 
publicar un article en un 
blog de El País, i un altre 
en una web anomenada 
United Explanations. Ens 
van seleccionar a uns 
quants tenint en compte 
els nostres articles, i ens 
van fer entrevistes un per 
un, fins arribar al grup 
que som ara, 10 persones 
de tot el món.

P. Com funciona el 
programa “Adopta un 
negociador”?

R. El programa es 
tracta d’enviar 10 per-
sones d’arreu del món a 
seguir les negociacions 
de les Naciones Unides 
pel Canvi Climatic. Des de 
fa vint anys, cada any cap 
al novembre-desempre se 
celebra la COP, la Con-
ferència de les Parts de 

la Convenció Marc de les 
Nacions Unides pel Canvi 
Climàtic. Negocacions 
d’on va sortir, per exem-
ple, el protocol de Kyoto, i 
on es discuteix en general 
com reduïr emissions i 
adaptar-se als canvis del 
clima. Aquest any a Lima 
és especialment impor-
tant, ja que l’any que ve 
a París s’ha d’arribar a un 
acord global de reducció 
d’emissions, i Lima ha de 
posar les bases que sus-
tenten això. Pel que fa als 
d’Adopt a Negotiator, ca-
dascú dels 10 que som se 
centra en el seu país i en 
la seva regió. Així doncs, 
jo segueixo Espanya i la 
Unió Europea en general, 
però tenim vària gent de 
Llatinoamèrica, Àfrica, 
el Sud-est asiàtic, Xina, 
Austràlia i Nova Zelanda i 
Canadà. Es tracta de tenir 
reunions regulars amb la 
teva delegació, entendre 
quines són les seves posi-
cions, assistir a les nego-
ciacions en sí, i sobretot, 
escriure i comunicar d’una 
manera planera què és el 
que està passant.

P. Guanyarà la batalla 
la natura enfront els inte-
ressos econòmics?

R. No crec que hi hagi 
res dolent en els interes-
sos econòmics. Tota la 
història de la humanitat 
ha tingut una economia, 
sobretot d’intercanvi, 
i això ha creat xarxes, 

relacions i societats. El 
problema és al servei de 
qui està aquesta econo-
mia. Si fos una econo-
mia que vetllés pel medi 
ambient i la societat en 
general, enlloc de eco-
nomies curtplacistes i en 
benefici d’una minoria, 
no veuriem una separació 
entre natura i economia. 
Hi ha economies que 
els interessa preservar 
el medi natural, simple-
ment aquests no són els 
interessos de les multi-
nacionals del petroli o de 
les llavors. La separació 
entre la natura i societat 
és precisament conse-
qüència d’aquest model 

econòmic, i la solució per 
canviar-lo és entendre 
la naturalesa d’una altra 
manera.

P. Per últim, creus que 
la població en general 
està realment informada 
del canvi climàtic i de les 
conseqüències que té i 
tindrà al nostre planeta?

R. Hi ha estudis que 
diuen que la població 
a l’Estat Espanyol està 
molt concienciada sobre 
conseqüències del canvi 
climàtic, però no sobre 
les causes i les solucions. 
I crec que és una cosa 
que impedeix molt pren-
dre mesures: com has de 
canviar alguna cosa que 

no saps com es provoca 
ni com arreglar? Falta 
educació sobre el tema, 
siempre en falta. Però 
sobretot el que falta és 
que els que ens repre-
senten ho considerin una 
prioritat, igual que ara ho 
és l’economia. Llavors és 
quan caviares les coses.

ANNA PC

L’Anna Pérez Català (quarta per l’esquerra), amb els seus companys del programa “Adopta un 
negociador”, a la conferència sobre el canvi climàtic de l’ONU que s’està duent a terme a Lima. 
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El barri de Sant Adrià Nord no obrirà 
més bars a la zona limítrofa amb el 
municipi de Badalona

Redacció

Sant Adrià.-
La General itat ha 

aprovat definitivament 
el Pla especial de re-
gularització d’usos re-
creatius d’un conjunt 
de carrers del barri de 
Sant Adrià Nord, a la 
zona fronterera amb 
Badalona.

Aquest document 
limita la implantació de 
bars en els carrers se-
güents: un tram del c. 
d’Andreu soler, el c. de 
Sant Oleguer, el c. Onze 
de Setembre, el c. Sant 

Jordi i l’av. de les Corts 
Catalanes.

L ’A juntament  va 
aprovar inicialment el 
Pla especial mitjançant 
decret d’alcaldia el 30 
de gener de 2014 per 
tal d’evitar la prolife-
ració d’aquest t ipus 
d’establiments a la zona 
(actualment hi  ha 9 
bars), i garantir la con-
vivència i el descans del 
veïnat. Posteriorment, 
el Pla especial de regu-
larització es va aprovar 
inicialment en el Ple de 
l’Ajuntament. I, final-
ment, ha estat aprovat 

definitivament pel De-
partament de Territori i 
Sostenibilitat.

Amb aquesta eina 
es vol assolir un equi-
libri entre els usos re-
sidencials, comercials 
i recreatius en aquesta 
zona.

La Generalitat aprova definitivament el Pla especial de regularització d’usos recreatius d’alguns carrers d’aquest barri.

MS
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Un badaloní recorre Amèrica de la 
Patagonia a Alaska fent autoestop

Montse Sáez

Badalona.-
Teo Alarcón és un 

badaloní de 24 anys, lli-
cenciat en Filosofia, que 
ha decidit dexar-ho tot 
per fer un viatge mític. 
Vol recórrer Amèrica de 
sud a nord, des de la Pa-
tagonia fins Alaska, fent 
autoestop, durant dos 
anys. El juliol va viatjar a 
l’Argentina i ja porta sis 
mesos fent realitat el seu 
somni: arribar a l’autobús 
on el jove nord-americà 
Chris McCandless va mo-
rir. McCandless, que va 
viure quatre mesos en so-
litari a la tundra d’Alaska 
i que va fer servir l’àlies 
d’Alexander Supertramp, 
va morir pressumpta-
ment d’inanició i es va 
fer famós gràcies al llibre 
“Into the wild”, que es 
va fer pel·lícula el 2007. 
Precisament l’autobús 
abandonat on va viure 
uns dies i on se’l va tro-
bar sense vida, al Parc 
Nacional Denali, és el 
punt final del viatge de 
Teo, que actualment es 

troba al centre de Perú, 
camí d’Iquitos, al mig de 
l’Amazonia. Les següents 
escales seran Colòmbia o 
Equador. La seva principal 
ocupació, apart d’explorar 
la natura física i humana 
dels territoris americans, 
és fer de voluntari amb 
distintes organitzacions 
no governamentals.  

“És una cosa que 
sempre he volgut fer i era 
ara o mai”, explica Teo al 
seu blog, que consultem 
pocs dies després que es 
posés en contacte amb 
nosaltres através de face-
book. “Viatjant per Amèri-
ca segur que guanyo ex-
periència com a professor 
i a la vegada visc una gran 
aventura. Va haver-hi un 
temps en que pensava 
que ho sabia tot, però vaig 
ensopegar i m’he donat 
compte que no sabia res. 
Des de llavors només vull 
aprendre”.  

Per continuar el seu 
viatge, o la seva odissea 
(no en va reconeix que 
tres llibres que l’han mar-
cat han estat “El senyor 
del Anells”, “La història 

interminable” i “Musas-
hi”, sense parlar dels vi-
deojocs de rol japonesos) 
demana l’ajuda, en forma 
d’allotjament i menjar, de 
les persones que viuen 
als països per on passa, 
com l’Argentina, Xile o 
l’Uruguai. També preveu 
patrocini, donacions i 
qualsevol mena de con-
sell que li pugui servir 
pel seu viatge. Reconeix 
que si al febrer o març 
no ha trobat una font de 
finançament haurà de tor-
nar a casa per recaptar-
ne i continuar el viatge. 
Quan acabi l’aventura, 
vol doctorar-se i trobar 
una feina que li permeti 
explorar el món. “Potser 
en els llargs estius dels 
professors”.

A h ! ,  i  d e d i c a r -
se professionalment a 
l’escriptura. De fet, està 
escrivint una novel•la 
fantàstica, “La chica que 
robó las estrellas”, la pri-
mera part d’una trilogia 
anomenada “Los pasillos 
del tiempo”. Qui sap si 
d’aquí un temps la troba-
rem a les llibreries…   

Porta sis mesos i el seu viatge es pot seguir al blog www.persiguiendoasupertramp.com.

Actualitat

Teo Alarcón en dos dels llocs més màgics de Sud-Amèrica: el Machu Pichu, i el salar d’Uyuni, a Bolívia.

TEO ALARCÓN

¡Feliz 

Navidad!

ACN

Badalona.-
El passat 3 de des-

embre, coincidint amb 
el Dia Internacional de 
les Persones amb Disca-
pacitat, l’Associaciació 

de Disminuits Físics de 
Sant Adrià (DISFISA), 
va lliurar a la Biblioteca 
Sant Adrià els premis 
als comerços que han 
apostat per fer les seves 
instal·lacions accessibles 
per a tothom.

En aquesta edició van 
rebre els premis Perfums 
Equivalenza, El nostre 
pa, Casa Clotis Fruites 
i Verdures, la Trufa d’or, 
Forn Panaria, Heladería 
Antiu Xixona i Delicias 
Mediterráneas. 

Disfisa lliura els 
premis als comerços 
accessibles
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El Mhic i la Plataforma per la Conservació 
de les Tres Xemeneies de Sant Adrià 
guanyen el premi Bonaplata

Redacció

Sant Adrià.-
L’exposició “Sant 

Adrià. La Fàbrica de 
la Llum”, del Museu 
d’Història de la Immigració 
de Catalunya de Sant Adrià 
de Besòs en col·laboració 
amb l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona, la Fundació 
ENDESA i el Consorci del 
Besòs ha guanyat el premi 
Bonaplata 2014, en la ca-
tegoria de Premi especial 
de Patrimoni, en la moda-
litat de Difusió.

Els Premis Bona-
plata, organitzats per 
l’Associació del Museu de 
la Ciència i de la Tècnica 
i d’Arqueologia Industrial 
de Catalunya (AMCTAIC), 

han arribat aquest any a 
la seva 22ª edició, i tenen 
com a objectiu premiar 
a persones i institucions 
que hagin dut a terme 
accions per valorar el pa-
trimoni industrial a través 
de l’estudi, la rehabilita-
ció, la difusió o reivindica-
ció d’un territori, un lloc o 
una instal·lació industrial, 
tècnica o científica.

En el cas del Mhic i 
de la Plataforma per la 
Conservació de les Tres 
Xemeneies s’ha valorat 
molt positivament, que 
es tracta de fer difusió 
d’uns edificis i elements 
de patrimoni industrial 
de Sant Adrià de Besòs, 
que en inicis varen crear 
indústria, llocs de treball i 

prosperitat a la zona i que 
ara estan pendent d’un 
nou futur. També ha des-
tacat que ha estat realit-
zada de manera modesta 

i amb participació ciuta-
dana representada per la 
Plataforma en defensa de 
les Tres Xemeneies i per 
veïns i antics treballadors 

de la central tèrmica.
La proposta comp-

ta amb peces cedides 
per la Fundació Endesa i 
amb fotografies inèdites 

de Chris Willam, fetes 
pocs dies abans del des-
mantellament de les Tres 
Xemeneies. Els comis-
saris de l’exposició són 
Francesc Muñoz (Doctor 
en Geografia de la UAB 
especialitzat en urbanis-
me, territori i paisatge 
urbà i director del Màster 
en Intervenció i Gestió 
del Paisatge i el Patrimoni 
(UAB –MUHBA) i Jaume 
V. Aroca (periodista es-
pecialitzat en polítiques 
locals i capital social de 
La Vanguardia).

JOSE LUIS MUÑOZ

Francesc Muñoz i Jaume V. Aroca, comissaris de l’exposició, recollint el premi.

Boca Bocata 
20 años de fidelidad y buen servicio 

            

Pedro Alcántara, el gerente del Restaurante Boca Bocata, afirma que siempre han tenido suerte, pero al preguntarle el secreto de estos 20 años 
de crecimiento apunta a varios conceptos: buen servicio, personal estable y una carta de calidad y dinámica. Cuando hen 1994 decidió tomar las 
riendas del negocio que abrió uno de sus hermanos “porque le veía mucho futuro”, no podía ni imaginar que esa predicción se haría tan real y que 
su negocio fuera capaz de capear la crisis y una competencia cada vez más numerosa. Nuevos establecimientos han abierto sus puertas, pero el 
Boca Bocata ha ido creciendo año tras año. 

¿El secreto? “Tenemos prácticamente el mismo personal que desde el prin-
cipio. La gente no ve a un camarero o a un encargado, ve a Carlos, Agustín, 
Rafa o Javi. Tenemos un ambiente muy familiar y próximo”, explica el gerente. 
Además, la carta ha ido evolucionando y renovándose año a año. “Empe-
zamos prácticamente con cuatro bocadillos. Ahora tendemos más hacia la 
restauración. Hemos introducido las patatas, las pizzas, las crepes, los platos 
combinados, las ensaladas, la pasta, las torradas...” Pedro tiene muy claro 
que lo principal es la calidad, por eso tanto el pan como la masa de las pizzas 
los elaboran en el propio establecimiento y a diario. De las especialidades, 
nos destaca las crepes elaboradas de forma totalmente natural, el doner a 
la española (con alioli en lugar de yogurt agrio) o los serranitos con jamón 
serrano a la plancha. 

Por último, el local de 250 metros cuadrados se renueva cada año. “No 
lo dejamos morir, cada pocos meses pintamos, renovamos el mobiliario o 
cambiamos la decoración”. 

El Restaurante Boca Bocata está situado en la Plaça Macià, 6-9, de Sant 
Adrià de Besòs. Los horarios de apertura son de lunes a viernes, de 9 a 24 
horas, los sábados de 9 a 0.30 h. y los domingos de 17 a 24 horas. Para más 
información: 93 462 62 07.
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MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

Cultura

Carme Lafay presenta 
“Viatge enlloc”

Una mirada 
fotogràfica al món

Redacció

Badalona.-
El passat 11 de des-

embre, es va inaugurar a 
l’Agrupació Fotogràfica 
Sant Adrià l’exposició 
“Acció a l  món”.  Es 
tracta d’una exposició 
col·lectiva que mostra 
una selecció de 40 foto-

grafies realitzades per 20 
socis de l’Associació Ac-
ció Fotogràfica Ripollet. 
Els autors van participar 
en la VIII Copa del Món 
de clubs que organitza la 
Federació Internacional 
de l’Art Fotogràfic (FIAP) i 
que es va celebrar el mes 
de novembre de 2013 a la 
ciutat de París. El resultat 

final de l’Associació en 
aquest certamen va ser 
la cinquena posició i una 
menció d’honor.

L’exposició està ober-
ta a tots els públics fins 
al dia 31 de desembre, a 
l’Agrupació Fotogràfica 
de Sant Adrià de Besòs 
(c/Dr. Barraquer, nº6 
baixos).

Redacció

Sant Adrià.-
2014. Un any memo-

rable en la història de Tur, 
ciutat on viu la protago-
nista. Un dia, en tornar de 
la feina, el món de la Laia 
Puig es capgira, marcant 
l’inici d’un viatge que la 
durà a visitar espais es-
tranys on l’esperen situa-

cions insòlites que haurà 
de saber gestionar. 

Aquest és el punt de 
partida de “Viatge en-
lloc”, la nova novel·la de 
l’escriptora i metgessa 
afincada a Sant Adrià 
Carme Lafay, que té en 
la crisi del 2008 i la su-
peració interior els seus 
leit motivs. Aquesta nova 
obra es pot veure com 

un llibre d’autoajuda, un 
text filosòfic o un tractat 
de psicologia que subrat-
lla l’autoconeixement, el 
seny i la curiositat com 
a eines de gestió de si-
tuacions noves. Viatge 
enlloc és una obra de 
maduresa, reflexiva i 
lúdica alhora, que narra 
una historia àgil, plena 
d’aventures.

GABINO GARROTE

CARMEN CANELADA

El Mestre vitraller Pere 
Canovas Aparicio, 
Medalla d’Honor de 
Barcelona 

Redacció

Sant Adrià.-
L’A juntament  de 

Barcelona ha atorgat de 
nou la Medalla d’Honor 
de Barcelona a un altre 
Adrianenc, en aquest cas 
al Mestre Vitraller Pere 
Canovas Aparicio.

Pere Canovas, nascut 
a Sant Adrià de Besòs al 
1930, té una polifacètica 
carrera professional però 
la seva especialitat són 
els vitralls religiosos.

D’origen humil i amb 
gran esforç, del seu ofici 
de vitraller, ha arribat a ser 

reconegut per arreu per la 
seva carrera professional i 
artística que destaca per 
la seva perfecció, varietat 
i riquesa.

Ha creat vitralls per 
a finestrals, murals, rose-
tons d’unes dues-centes 
esglésies de Catalunya, 
les illes i també d’àmbit 
internacional. Ha realit-
zat també obres civils 
i particulars d’arreu i 
treballs de restauració 
de diferents elements 
patrimonials

De la seva obra po-
dem destacar, catedral 
de Barcelona, Església 

de Santa Maria del Mar, 
basílica del Tibidabo, en-
tre moltes altres. Les 
seves aportacions a la 
cripta Güell, la catedral 
de Mallorca i la seva obra 
internacional a la Repúbli-
ca Dominicana , Puerto 
Rico, Veneçuela, Estats 
Units, Japó, França, entre 
altres països.

El 1977 va rebre la 
condecoració com a Mes-
tre Artista del Vitrall per 
part de la Generalitat de 
Catalunya.

L’any 2012, va rebre 
el premi Ciutat de Sant 
Adrià de Besòs.
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Plaça de la Vila, 11, entlo., 3ª 
08930 - SANT ADRIÀ DE BESÒS

Tels. 934.62.27.21 / 934.62.08.07 Fax. 933.81.25.48 

Manuel 
AMAYA 
BRAVO

Agente de la Propiedad 
Inmobiliaria

Perito Industrial
Perito Tasador

Administrador de Fincas

Locales en Alquiler - Pisos en Venta

Mariscal Cabanes, 46-48 
Local (Zona Artigas). Dos puer-
tas dan a la calle. Una de las puertas 
tiene entrada peatones; Pavimento 
terrazo; Un aseo; Altura del Local 5,50 
metros;  220,40 metros planta; 156 
metros altillo, adaptado para despa-
chos, con divisiones. Ventanas de 
celosia de vidrio, a la calle. 

Mariscal Cabanes 20-22 
Local  138,48 m  (Zona Arti-
gas).  Una puerta; El pavimento es 
de cemento no tiene terrazo; Un aseo.

Bogatell, 58. Local Uno. 
100 m. 2  puertas; Aseo; El local es 
un poco irregular. 

Villar, 85. Local. 123,50m. 
Local y sótano, comunicado por una 
rampa; 1 puerta; Tiene puerta con sali-
da al vestíbulo.

En Sant Adrià Besós
Juan Fivaller, 10. Local      

193m.

En Badalona disponemos 
de varios entresuelos comer-
ciales

Guasch, 4. Local. 900 m. 
(Badalona). Dos puertas, una 
basculante y otra peatonal. 
Más de 5 m. de altura  

El Sant Martí Adrianenc es refà de la 
primera derrota amb dues victòries més

Redacció

Sant Adrià.-
Després d’onze vic-

tòries consecutives, el 
Sant Martí Adrianenc 
va veure frenada la seva 
bona ratxa de resultats a 
la pista del CH La Salle 
de Montcada, el segon 
classificat de la lliga. Els 
adrianencs no perdien en 
aquesta competició des 
del passat mes d’abril. 
Ho van tornar a fer per 
30 a 26, en un partit en 
el que van anar per sota 
durant pràcticament tot el 
partit. Els homes dirigits 
per Nacho Parera es van 
rescabalar a la segona 

meitat, quan es van posar 
només un gol per sota 
en el marcador, però els 
locals van aconseguir 
un parcial de 3 a 0 que 
va decantar definitiva-
ment el partit cap els de 
Montcada. Els millors del 
adrianencs van ser Víctor 
Torres i Àlex Guerrero. 

La derrota no va tirar 
per terra els ànims dels 
liles, que tot i la derrota 
continuaven sent primers 
en la classificació. Una 
setmana més tard va 
arribar una nova victòria, 
aquest cop al Poliesportiu 
de La Verneda. A priori 
no era un partit fàcil, ja 
que el filial del Granollers 

sempre és un dels rivals a 
batre de la categoria. Els 
locals es van posar les 
piles, i amb parcials de 
6 a 2 posaven les coses 
al seu lloc. A la segona 
meitat, un canvi defensiu 
dels vallesans va provocar 
una reacció visitant que 
va acabar en res gràcies 
a l’efectivitat dels adria-
nencs. Al final, 34 a 28, i 
un nou pas del líder.

A la darrera jornada, 
el Sant Martí Adrianenc 
va visitar la pista del Do-
minicos Zaragoza. El re-
sultat va ser molt ajustat, 
però la victòria va volar a 
Sant Adrià per 29 a 30. 
De nou, el liderat. 

Van perdre davant el segon classificat, el CH La Salle Montcada, a la 12a jornada. 

SANT MARTÍ ADRIANENC
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Ctra. de Mataró, 61, Nave. Sant Adrià de Besòs 
Tel. 93 462 26 12 - Fax. 93 381 61 08 

info@angelgonzalezsa.com
www.angelgonzalezsa.com

Us desitja 

Felices Festes i 

Bon Any Nou!!

Esports

Primera victòria pels 
benjamins/es de 
l’Escola de Waterpolo 
de Sant Adrià

Després de dues derrotes ajustades arriba la primera alegria.

David Fiol, campió de 
Catalunya sub-21 de 
billar a 3 bandes

CBSA

Sant Adrià.-
El passat 29 de nov-

embre, es va celebrar a la 
seu del Club Billar Sant 
Adrià la final del Campio-
nat de Catalunya de Billar 
Júnior en la modalitat de 2 
bandes. Hi van participar 
David Fiol, del Club Billar 
Sant Adrià, Daniel Gar-
cés, del Club Billar Lleida, 
Sergio Martínez, del Club 
Billar Mollet, Marc Mérida, 

del Club Billar La Unió 
Coral, i Ángel Garcés, del 
Club Billar Lleida.

En la primera parti-
da, David Fiol va obtenir 
un promig de 0,781 (25 
en 32 entrades), que el 
situava com clar favorit 
per aconseguir el títol. Els 
germans Garcés, Sergio 
Martínez i Marc Mérida 
van demostrar bones ma-
neres, amb visió de joc i 
excel·lents mecanismes.

Hi va destacar Daniel 

Garcés, que va arribar a 
l’últim enfrontament im-
batut i amb clares opcions 
al títol. Va ser molt a prop 
d’aconseguir-lo, ja que va 
perdre per 19 a 16 amb Da-
vid Fiol, que es va mostrar 
molt seriós i concentrat.

El Club Billar Sant 
Adrià s’enorgulleix d¡haver 
organitzat aquesta final i 
ser testimoni de les apti-
tuds i actituds exemplars 
d’aquestes joves prome-
ses del billar.

Redacció

Sant Adrià.-
Només han fet falta 

tres partits per aconseguit 
la primera victòria dels 
benjamins/es de la nova 
Escola de Waterpolo de 
Sant Adrià, impulsada 
pel Club Waterpolo Sant 
Adrià. Després de dues 
derrotes molt ajustades 
per 5 a 7 i 5 a 9, aquest 

passat diumenge, 14 de 
desembre, els benjamins/
es, d’entre 7 i 9 anys, van 
guanyar per 7 a 4 al CN 
Catalunya B.

Els adrianencs/ques 
van dominar el partit de 
principi a fi. Una diferència 
que es va reflectir en el 
marcador, on van arribar a 
guanyar per 6 a 1.

S’ha de detacar el 
gran treball i l’esforç rea-

litzat per tots els infants 
de l’Escola de Waterpolo 
Iván Pérez de Sant Adrià 
del Club Waterpolo Sant 
Adrià. Només amb dos 
mesos de competició ja 
han aconseguit grans millo-
res i resultat. Tota aquesta 
feina s’ha corroborat amb 
aquesta primera victòria 
davant un dels històrics 
del waterpolo nacional, el 
CN Catalunya.

El Femení Sant Adrià 
continua amb la seva 
ratxa de victòries

Redacció

Sant Adrià.-
El Femení Sant Adrià 

no afluixa i continua in-
victe al capdamunt de 
la classificació. Vuit par-
tits, vuit victòries. I això 
que amb l’Ucam Múrcia 
ho va tenir difícil. Era a 
casa, però les adrianen-
ques no van començar 
molt encertades i van 
mostrar un joc poc pre-
cís i lent, molt lluny del 
nivell que havien mostrat 

en la resta de partits. 
Les murcianes se’n van 
anar al descans amb 11 
punts d’avantatge, sent 
la primera vegada que les 
adrianenques es veien per 
darrera en el marcador 
després dels dos primers 
quarts de partit. 

Després del descans, 
les locals es van posar 
les piles i van remuntar 
un partit que semblava 
perdut. Un parcial de 7 
a 0 va fer que les locals 
mantiguessin la calma i 

que el partit es quedés 
a casa. 

Només faltava un 
partit per acabar aquest 
2014, a Mallorca davant 
el CB Andratx, situat a la 
part baixa de la classifi-
cació. Les adrianenques 
van continuar amb el bon 
joc i una seguretat acla-
paradora. El resultat, 49 a 
63, incontestable. Les de 
Sant Adrià són líders en 
solitari, amb una victòria 
d’avantatge respecte el 
segon classificat.   



19Nadal 2014 -

Farmàcies de torn - GENER 2015

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336

Dijous 1
Via Trajana, 20, local 6

Divendres 2
Av. de Catalunya, 50

Dissabte 3
García Lorca, 1
Diumenge 4

 Mar, 18
Dilluns 5

Pi i Gibert, 66
Dimarts 6

 Gran Via CC, 26
Dimecres 7

Avda. Catalunya, 92-94
Dijous 8

Avda. Platja, 82
 Divendres 9
Andreu Vidal, 2
Dissabte 10

Fernández Márquez, 73-75
Diumenge 11

Via Trajana, 20, local 6
Dilluns 12 

Av. de Catalunya, 50
Dimarts 13

García Lorca, 1
Dimecres 14

Mar, 18
Dijous 15

Pi i Gibert, 66
Divendres 16

Gran Via CC, 26
Dissabte 17

Avda. Catalunya, 92-94
Diumenge 18

Avda. Platja, 82
 Dilluns 19

Andreu Vidal, 2
Dimarts 20

Fernández Márquez, 73-75
Dimecres 21

 Via Trajana, 20, local 6 

 Dijous 22
Av. de Catalunya, 50

Divendres 23
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Dimarts 27
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Via Trajana, 20, local 6
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BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
Aquests dies hauràs de fer front a moltes obligacions, i 
això farà que no facis el cas que deus a la teva família. 
Recorda que els deus una visita. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
Saps que t’aniria molt bé sortir i relacionar-te amb 
gent? Necessites gaudir de l’aire lliure, la naturalesa 
i les persones del teu entorn proper; recarregaràs piles. 

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
Per què no ets capaç de valorar tot el que tens en la teva 
vida? És molt més del que poden imaginar uns altres, i 
els diners no ho és tot. 

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
Les tafaneries sobre la teva vida seran una constant en el 
teu entorn, i aconseguiran fer que et sentis malament. No 
li donis aquesta satisfacció a aquestes persones. 

AQUARI (21 gener-19 febrer)
No tens problemes econòmics importants, però no oblidis 
que necessites estalviar per evitar problemes imprevists 
dins d’un temps. 
 
PEIXOS (20 febrer-20 març)
Portes bastant temps estalviant diners del teu dia a dia, 
així que aquest mes podràs donar-te un capritx que et fa 
molta il·lusió. Gaudeix el moment que estàs vivint.

ARIES  (21 març-20 abril)
Estàs molt il·lusionat davant la perspectiva d’un futur 
viatge de negocis, tant que comences ja a preparar-ho. 
Gaudeix de cada moment organitzant vols i hotel.

TAURE  (21 abril-20 maig)
T’apropes a dies de canvis importants en la teva vida, 
originats per una persona propera a tu. Fins i tot la gent 
que més et vol s’estranyarà.      

BESSONS  (21 maig-21 juny)
No et confiïs massa en temes de salut aquest mes. 
Necessites cuidar-te més, si no vols tenir un refredat 
que et deixi en el llit.   

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Mes en el qual l’organització econòmica va a ser 
primordial si no vols acabar amb tots els teus estalvis. 
Cura amb el que compres per no malbaratar.

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
Tens davant teu un mes en el qual hauràs d’aprendre la 
necessitat de prioritzar les coses que formen part de la 
teva vida. És hora que decideixis què és important.

VERGE (24 agost-2 setembre)
Aquest mes hauries de proposar-te millorar la teva 
alimentació. Si sopes menys i desdejunes de manera 
equilibrada, et sentiràs millor durant el dia. 

Tel. i fax: 93 381 20 05;

santadria@cpnl.cat;

www.cpnl.cat/santadria 

Llocs on 
descansar

Si som a taula seiem a la cadira, però sabeu d‘on 
prové aquesta paraula?  Prové de “cathedra”, que 
significa seient en grec. I la podem relacionar la 
càtedra. Amb què ho podeu relacionar?

En canvi, quan som a la sala d’estar, podem 
seure a la butaca (i no al silló), o bé a la famosa 
chaise longue, que s’escriu sense guionet.

I si teniu un sofà on els convidats poden dormir, 
es tracta d’un sofà llit, que també s’escriu sense 
guionet i fa el plural sofàs llit, igual que el plural 
de sofà (recordeu que en les formes compostes 
només es pluralitza el primer formant!).  

“3, 5, 8, 24”
Com que el bàsquet és un esport de gran relle-
vància a Badalona i a Sant Adrià farem un petit 
repàs de vocabulari  d’aquest esport.

L’objectiu del joc és fer bàsquet o encistellar, ja 
que el lloc on s’introdueix la pilota és la cistella. 
I la pilota, quan s’introdueix a la cistella ha de 
passar per dins del cèrcol,  és a dir, l’anella (i no 
ara o cercle).

D’altra banda, hi ha diferents tipus de juga-
dors: alers, bases i pivots. Pivot és una paraula 
aguda, així que la força de la veu recau sobre 
“vot”. I quan aquests jugadors es passen la pi-
lota els uns als altres poden fer bones o males 
………………………

Si teniu dubtes, sempre podeu consultar el Dic-
cionari de l’esport del Termcat.

ésAdir
ésAdir és el portal de la Corporació Catalana de 
Mitjans Audiovisuals  que fa de llibre d’estil i és 
una eina de consulta molt interessant.

No és tan complet com l’Optimot i NO és una 
gramàtica ni un diccionari. Hi podeu trobar, però, 
termes referents, per exemple, a adaptació de 
topònims, vocabulari d’actualitat o específic, 
noves paraules…  que no apareixen a l’Optimot 
o als diccionaris. També hi ha una proposta sobre 
com escriure determinats mots, no l’explicació 
corresponent.Així, doncs, si busqueu com es diu 
una persona originària de Mali, per exemple, ho 
podeu trobar. I es diu…

És important  destacar que en alguns casos hi ha 
paraules que no són acceptades per l’IEC, però 
quan és així, sempre s’especifica. És el cas de 
vivenda, que no és una paraula normativa però 
a TV3 s’utilitza.




